

October 28, 1949

M. Maksimov, 'The National Front in Iran'

Citation:

"M. Maksimov, 'The National Front in Iran'", October 28, 1949, Wilson Center Digital Archive, RGASPI, f. 82, op. 2, d. 1220, ll. 30-32. Contributed by Jamil Hasanli and translated by Gary Goldberg.

<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/119116>

Summary:

Memorandum describing the "National Front" movement in Iran. Notes that one of the organizers, Dr. Mohammad Mossadegh, is anti-USSR and should be opposed. Also asserts that the pro-Great Britain tendencies of other members of the movement indicate that it is receiving support from the British.

Credits:

This document was made possible with support from Leon Levy Foundation

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan

Translation - English

СЕКРЕТНО.

30

О "НАЦИОНАЛЬНОМ ФРОНТЕ" В ИРАНЕ

/С п р а в к а/

По сообщению тегеранских газет от 24 октября с.г., группа иранских политических деятелей во главе с д-ром Мосаддеком приняла решение создать т.н. "Национальный фронт". Избрана комиссия для составления программы и устава этой вновь организуемой, оппозиционно настроенной к правительству, политической группировки. Этому факту предшествовала борьба небольшой группы иранских политических деятелей различных направлений за депутатские места в меджлисе XVI-го созыва. Так, 10 октября с.г. д-ром Мосаддеком было организовано собрание, на котором присутствовали редакторы и представители крупных тегеранских как либеральных, так и реакционных газет: "Дад", "Бахтаре Эмруз", "Эгдам", "Сетаре", "Джабхе", "Кешвар", а также бывшие депутаты оппозиционного меньшинства меджлиса XV-го созыва. Выступавшие на этом собрании резко высказывались против отсутствия свободы выборов в меджлис 16-го созыва.

Лидер организуемого "Национального фронта" д-р Мосаддек является известным политическим деятелем Ирана. Крупный помещик 70 лет, он владеет также несколькими домами в Тегеране, которые сдает в аренду. Моссадек - человек с большим самомнением, пользуется авторитетом в иранских

2. // 31

буржуазно-националистических кругах и части университетско-молодежи. Он занимал ряд крупных государственных постов в Иране /министр финансов в 1921 г., министр иностранных дел в 1924 г./ . К Реза-шаху находился в оппозиции и до 1941 года не занимал государственных постов.

После 1941 года д-р Мосаддек, возглавляя оппозицию в меджлисе, выступал против Сеид-Зия-эд-Дина, правительства Сафра, против Кавама и американского советника Мильспо.

Вместе с этим, Мосаддек является противником действительно дружественных отношений с СССР и демократического движения в Иране. В 1927 г. вместе с Таги Заде внес поправку к протоколу советско-персидского договора о нейтралитете и ненападении, согласно которой Персия должна была выполнять в первую очередь не обязательства советско-персидского пакта, а обязательства в отношении Лиги наций.

Депутаты тогда отвергли эту поправку.

Он выступил 2 декабря 1944 года в меджлисе против предоставления нефтяной концессии Советскому Союзу, внес известный законопроект, направленный по существу против СССР, который был принят меджлисом. Характерно, что, когда депутат Рахимиян выступил со своим проектом об аннулировании английской нефтяной концессии в Иране и предложил Мосаддеку, называвшему себя патриотом, первому подписаться под этим проектом, то Мосаддек отказался это сделать.

Наряду с Мосаддеком в создании "Национального фронта" принимают участие и другие лица, выдающие себя за националистов. К ним относятся: бывший депутат д-р Багаи, резко выступавший в меджлисе против правительства; Нариман, из-

3.10
32

вестный в прошлом своими симпатиями к американцам; Амир Алай - родственник Кавама; Халили и Сенджаби - связанные с англичанами и враждебно относящиеся к СССР.

Состав организаторов "Национального фронта" дает основание считать, что:

1. Группировка Мосаддека преследует в основном цель заполучить депутатские места в меджлисе. Вхождение в группировку таких лиц, как Хасан Садр, Халили, Сенджаби, известных своей проанглийской ориентировкой, дает основание предполагать, что к созданию "Национального фронта" приложили руку и проанглийские элементы.

2. Судя по сообщениям печати, иранское правительство пока не препятствует мероприятиям группы Мосаддека. Это можно объяснить желанием правящей клики Ирана создать хотя бы видимость "демократических" выборов в меджлис XVI-го созыва.

С. Александров

отп. 2 экз. аг
1-т. Молотову В.М.
2-дело ОБСВ
28.X.49.

исх 1692-обсв

28.X.49.

SECRET

THE NATIONAL FRONT IN IRAN

(memo)

[handwritten at the bottom left
of the first page: 5373s/29 October 1949]

According to Tehran newspapers' reports of 24 October a group of Iranian political figures headed by Dr. Mossadegh have decided to create a so-called "National Front." A commission has been chosen to draw up a platform and a charter of this newly-organized political group which is opposed to the government. This fact was preceded by the struggle of a small group of Iranian political figures of various persuasions for deputy's seats in the 16th convocation of the Majlis. For example, on 10 October Dr. Mossadegh organized a meeting at which editors and representatives of large liberal and reactionary Tehran newspapers were present: Dad, Bakhtare Emruz, Egdam, Setare, Jabhe, Keshvar, and also former deputies of the opposition minority of the 15th convocation of the Majlis. Those who spoke at this meeting sharply criticized the lack of freedom of elections to the 16th convocation of the Majlis.

Dr. Mossadegh, the leader of the "National Front" being organized, is a well-known political figure of Iran. A 70-year-old large landowner, he also owns several houses in Tehran which he rents. Mossadegh, a person with a high opinion of himself, and enjoys authority in Iranian bourgeois nationalist circles and some university youth. He had held a number of government posts in Iran (Minister of Finance in 1921, Minister of Foreign Affairs in 1924). He was opposed to Reza Shah and did not occupy government posts before 1941.

After 1941, heading the opposition in the Majlis, Dr. Mossadegh spoke against Seyyed Ziaeddin, Sadr's government, against Qavam, and the American adviser Millsbaugh.

At the same time, Mossadegh is an opponent of truly friendly relations with the USSR and the democratic movement in Iran. In 1927 together with Taghizade he introduced an amendment to the protocol of the Soviet-Persian Treaty of Neutrality and Nonaggression according to which Persia was to first meet not the obligations of the Soviet-Persian pact but obligations with respect to the League of Nations.

Then the deputies rejected this amendment.

On 2 December 1944 he opposed granting an oil concession to the Soviet Union, and submitted a well-known bill essentially directed against the USSR which was adopted by the Majlis. It is characteristic that when Deputy Rakhimiyya offered his bill to revoke the British oil concession in Iran and suggested that Mossadegh, who called himself a patriot, be the first to sign this bill Mossadegh refused to do this.

Other people who pass themselves off as nationalists are also taking part in the creation of the "National Front" along with Mossadegh. They include: former deputy Dr. Begai, who sharply criticized the government in the Majlis; Nariman, famous in the past for his sympathies toward the Americans; Amir Alai, a relative of Qavam's; Khalili and Senjabi, who are connected with the British and hostile to the USSR.

The makeup of the organizers of the "National Front" give reason to think that:

1. Mossadegh's group primarily pursues the goal of getting deputy's seats in the Majlis. The inclusion in the group of such people as Hasan Sadr, Khalili, and Senjabi, known for their pro-British orientation, gives reason to suppose that pro-British elements had a hand in the creation of the "National Front."

2. Judging from press reports, the Iranian government is not yet hindering the measures of Mossadegh's group. This can be explained by a desire of the ruling clique of Iran to create at least the appearance of "democratic" elections to the 16th convocation of the Majlis.

[signed] M. [Maksimov]

Two copies printed ag

1 - to Cde. V. M. Molotov

2. to the OBSV file

28 October 1949

[handwritten: outgoing 1692-odsv

28 October 1949]